

Protokół Nr III/2024  
z obrad sesji Rady Miejskiej Sędziszów  
z dnia 18 czerwca 2024 roku

Otwarcia obrad sesji dokonała Przewodnicząca Rady Miejskiej Sędziszów – Aneta Konieczna.  
Na podstawie listy obecności stwierdziła, iż obecnych jest 15 radnych, sesja jest władna do podejmowania prawomocnych uchwał i decyzji.

**Ad. 2**

Na sekretarza obrad zaproponowała radnego Andrzeja Jupowicza – wyraził zgodę  
Głosowanie  
15 głosów – za.

**Ad. 3**

Pani Przewodnicząca przedstawiła proponowany porządek obrad.

**Proponowany porządek obrad:**

1. Otwarcie sesji, stwierdzenie quorum.
2. Powołanie sekretarza obrad.
3. Przyjęcie porządku obrad.
4. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji.
5. Sprawozdanie z działalności Burmistrza za okres od ostatniej sesji.
6. Raport o Stanie Gminy – debata.
7. Uchwała w sprawie udzielenia Burmistrzowi Sędziszowa wotum zaufania.
8. Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy Sędziszów za 2023 rok.
  - odczytanie uchwały RIO w Kielcach w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Burmistrza Sędziszowa sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego.
  - odczytanie opinii Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu gminy za 2023 rok,
  - dyskusja,
  - podjęcie uchwały.
9. Uchwała w sprawie udzielenia absolutorium dla Burmistrza Sędziszowa z tytułu wykonania budżetu gminy za 2023 rok:
  - odczytanie wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Sędziszowa z tytułu wykonania budżetu gminy za 2023 rok,
  - odczytanie uchwały RIO w Kielcach w sprawie zaopiniowania wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej Sędziszów w sprawie udzielenia Burmistrzowi Sędziszowa absolutorium za 2023 rok,
  - dyskusja,
  - podjęcie uchwały.
10. Uchwała w sprawie zarządzenia wyborów sołtysów, rad sołeckich oraz zarządów osiedli i przewodniczących zarządów osiedli.
11. Raport z wykonania „Programu ochrony środowiska dla Gminy Sędziszów do roku 2023” za lata 2022-2023.
12. Wolne wnioski i dyskusja.
13. Zamknięcie obrad.

Głosowanie: 15 głosów ZA, jednogłośnie.

**Ad. 4**

Pani Przewodnicząca zapytała radnych czy wnoszą uwagi do protokołu poprzedniej sesji nr I/2024 z dnia 07.05.2024 r.

Brak uwag.

Głosowanie: 15 głosów – ZA, jednogłośnie.

**Ad. 5**

Pan Burmistrz przedstawił sprawozdanie za okres od ostatniej sesji.

Radny P. Adamski:

Mam pytanie odnośnie sporządzenia tej dokumentacji na ten zbiornik retencyjny przy ul. Sportowej. Czy będzie to opiniował, szacował jeden wykonawca?

Pan Burmistrz:

Chcemy to zrobić jak najbardziej profesjonalnie. To są bardzo skomplikowane opracowania. Te trzy koncepcje projektowe, które od stycznia weryfikuje je nam projektant z uprawnieniami. Zdecydowaliśmy się na taką weryfikację przez biegłego tych projektów, które otrzymamy, żeby nie popełnić tutaj żadnego błędu. To będzie jeden.

Radny P. Adamski:

Według mnie, jeżeli są dwie opinie to jakieś tam błędy można wychwycić.

Pan Burmistrz:

Panie radny my w ogóle mogliśmy tego nie robić. Przyjąć i sami przeanalizować. To, że my to weryfikujemy to i tak jest już bardzo duży krok w celu oceny czy jest to prawidłowo wykonane.

Radny P. Adamski:

Nie możemy sami niczego robić, ingerować w przyrodę. Tym bardziej w ciek wodny.

Pan Burmistrz:

My zupełnie nie ingerujemy w przyrodę. To są koncepcje. Dopiero projekt techniczny i decyzja środowiskowa pokaże jakie elementy trzeba ująć i co wychwycić, co wykonać. Na razie nie ma takiej konieczności.

Radny P. Adamski:

Zwiększenie tych półkolonii na bazie OSiR. Moim zdaniem priorytetem było to co było mówione na wczorajszej komisji, czyli poprawa mola, kładki na molo.

Pan Burmistrz:

Nie wiążmy drobnych spraw jakim jest uzupełnienie kilku desek, o których dyrektor wie.

Radny P. Adamski:

To jest co druga deska do wymiany.

Pan Burmistrz:

To są dwie różne rzeczy. Co ma zwiększenie ilości dzieci na koloniach, gdzie tyle nie zostało przyjętych, bo nabór został zakończony w ciągu 30 minut, do remontów, które ZUK wie.

Radny P. Adamski:

Te dzieci będą po tym molo chodzić.

Pan Burmistrz:

Mogę zagwarantować, że wszystko co jest na bazie TKR spełnia warunki bezpieczeństwa. Jeśli nie spełnia to jest z nami tutaj pan dyrektor i przyjmuje informację, dokona weryfikacji, sprawdzenia. Od 2006 r. od otwarcia tej bazy nigdy nie było, że coś było niesprawne. Co się zużywa to oni we własnym zakresie wykonują naprawy, wymieniają elementy. I tym razem też tak będzie, jeśli jest taka potrzeba.

Radny P. Adamski:

Informuję, że jest taka potrzeba.

Pan Burmistrz:

Będzie wszystko wykonane. Dziękujemy za troskę. Będzie wszystko tak jak należy.

Radny P. Adamski:

Nie omieszkać tego sprawdzić.

Radny A. Jupowicz:

Z firmą WOJTRANS podpisano umowę. Nie ma terminu wykonania. Jaki to jest termin?

Pan Burmistrz:

3 miesiące. Myślę, że oni to wcześniej wykonają. Sądzę, że na początku sierpnia te prace będą wykonane.

Brak więcej pytań.

## **Ad. 6**

Pani Sekretarz:

Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym co roku Burmistrz ma obowiązek przedstawienia wysokiej radzie Raportu o Stanie Gminy. Terminem wskazanym w ustawie jest 31 maja. Zgodnie z obowiązującymi przepisami w dniu 31 maja 2024 r. p. Burmistrz przekazał na ręce Przewodniczącej

Rady wersję papierową. Wszyscy radni otrzymali wersję elektroniczną, a 4 czerwca również wersję papierową.

Główne zapisy są w ustawie o samorządzie gminnym, ale są one doprecyzowane w uchwale Rady Miejskiej z 27 marca 2019 r. w sprawie określenia szczegółowych wymogów Raportu o Stanie Gminy. Zgodnie z nimi musi zawierać: ogólną charakterystykę, informację o stanie demografii, ogólne dane o finansach, informacje o działalności gminy w zakresie realizacji strategii, polityki, programów w obszarach oświaty i wychowania, zdrowia, pomocy społecznej, działalności w zakresie kultury, sportu i rekreacji, bezpieczeństwa publicznego, ochrony przeciwpożarowej, gospodarki komunalnej, ładu przestrzennego i dróg gminnych. Nasz raport wszystkie te elementy zawiera. Będzie on zarchiwizowany dla kolejnych pokoleń.

Po prezentacji Raportu odbędzie się nad nim debata. Komunikat skierowany do mieszkańców o możliwości uczestniczenia w debacie po spełnieniu formalności, złożeniu wniosku. Do dnia dzisiejszego żaden wniosek nie wpłynął. Radni w debacie nad Raportem mogą zwierać bez ograniczeń. Przed chwilą p. Burmistrz zakończył sprawozdanie z okresu pomiędzy sesjami. W zasadzie Raport zawiera informacje z całego minionego roku, w sposób bardziej usystematyzowany. Pokazuje również działalność naszych jednostek organizacyjnych, placówek edukacyjnych, szkół, MGOPS, zakładu opiekuńczo-leczniczego, środowiskowego Domu Samopomocy. Z punktu widzenia mieszkańców tam są bardzo ważne informacje.

Myślę, że zwróciliście państwo uwagę na fragment, który mówi o demografii. Jest on niezwykle ważny dla nas wszystkich, bo pokazuje, że jako społeczeństwo się starzejemy, że przybywa nam osób dojrzałych, senioralnych do osób do 18 roku życia. Są bardzo duże różnice. A to też pokazuje w jakim kierunku gmina powinna się rozwijać.

Raport to jest efekt prawie całorocznej pracy bardzo dużej liczby osób. Jest tam również fragment poświęcony bezpieczeństwu w gminie. Wszystko jest bardzo ważnymi danymi.

Jeżeli ktoś uzna, że nie jest on doskonały to my do tej doskonałości dążymy. On pokazuje kierunki rozwoju, a to jest w tym Raporcie najważniejsze. A dzisiaj już Wysoką Radę proszę o uwagi, sugestie.

Pan Burmistrz przedstawił Raport o Stanie Gminy.

Pani Przewodnicząca:

Przechodzimy teraz do debaty na Raportem o Stanie Gminy. Do debaty nad Raportem nie zgłosił się nikt z osób zewnętrznych, nikt mieszkańców, w związku z tym w debacie uczestniczą tylko radni.

Jest to kolejny rok, nad którym debatujemy. Przy dobrej współpracy organów gminy: Rady Miejskiej i Burmistrza z zaangażowaniem wszystkich pracowników Urzędu w rozwój naszej małej ojczyzny, wszystkich organizacji, instytucji społecznych, sołectw, zarządów, osiedli udało się zrobić naprawdę wiele dobrego. Mimo wielu często przeciwności, które nie zawsze były od nas zależne, to jednak powstało wiele wspaniałych rzeczy. I wiele jeszcze powstanie. Zainwestowaliśmy w infrastrukturę społeczną i komunalną na prawie 11 mln zł. Pozyskaliśmy również kilkadziesiąt milionów na inwestycje, które powstają: rewitalizacja placu przy poczcie, parking 2-poziomowy przy Dworcu PKP. Niebawem zainwestujemy w basen, na który pozyskaliśmy środki i inwestycja będzie opiewała na kwotę niemalże 31 mln zł. Zaraz po pożarze, spotkaliśmy się tutaj na spotkaniu kryzysowym i były wielkie obawy czy uda się to zorganizować, pozyskać. Wydawało się to wręcz niemożliwe. W dość krótkim czasie inwestycja będzie rozpoczęta. Dla naszych wszystkich mieszkańców. Zdajemy sobie sprawę, że jeszcze wiele jest do zrobienia. Budowa dróg do pól, uzbrajanie nowo powstałych terenów – woda, kanalizacja, oświetlenie. Ogromne wyzwania są jeszcze przed nami. Dla mnie bardzo ważne jest to, że jest tych organizacji, harcerze, KGW, które prężnie działają, są OSP, stowarzyszenia. Co chwile coś nowego powstaje. Ludzie też zaczynają działać. I to mi się podoba, że nie stoją z boku, nie krytykują tylko naprawdę chcą mieć wkład, żeby ta nasza gmina rozwijała się i szła do przodu, była coraz piękniejsza, przyjazna dla mieszkańców, dla ludzi przyjezdnych, ubogacając tym samym ofertę rekreacyjną, kulturową dla nas wszystkich.

W Raporcie było również wskazane i o tym nie można zapomnieć – inwestowanie w młodzież, żeby mogli rozwijać swoje talenty, swoje pasje, bo to oni nas też reprezentują na arenie krajowej. Są również sprawy seniorów. Uważam, że obecnie mają fajną ofertę. I o nich też nie można zapominać. Trzeba pozyskiwać nowe środki, żeby ta oferta dalej się poszerzała również dla tych seniorów na wsiach. Często jest tak, że te wioski są oddalone od Sędziszowa. Osobom starszym ciężko jest gdzieś dotrzeć. A jeśli udałoby się gdzieś coś zrobić bliżej to na pewno by z tego korzystali.

Zdaję sobie również sprawę, że są głosy krytyki, że nic się nie robi, a jak się dzieje to i tak jest, że coś jest złe. Ja osobiście się z tym nie zgadzam. Wydaje mi się, że na przestrzeni tego roku nasza gmina naprawdę zmieniła się, wszystko idzie do przodu. I to jest zasługa nas wszystkich, każdego mieszkańca, który dołożył jakieś cegiełki. Te słowa krytyki też nie mogą być odbierane, że komuś coś się nie podoba. Te słowa muszą służyć jako motywacja, aby działać jeszcze lepiej, pozyskiwać jeszcze więcej środków, bo to jest wszystko dla naszych mieszkańców.

Radny P. Adamski:

Zgadzam się z panią w 100%. Budujemy, cały czas idziemy do przodu. Tylko nikt w raporcie nie ujął tego problemu odnośnie szczurów, które znajdują się w Tamaxie. Ten problem zgłaszałem już od kilku lat. Szczury wielkości lisów chodzą po Sędziszowie. To nie jest w ogóle ujęte w Raporcie.

Radny J. Jaworski:

Raport pokazuje jaki jest zakres działań i obowiązków samorządu. Jest to tak rozległy temat, który musie samorząd zajmować, że jak spojrzymy na to to wszystko przechodzi przez ten Urząd i przez jednostki pomocnicze. Nie jest lekko. Jest coraz gorzej. My się tutaj staramy, żeby zdobyć jakieś środki zewnętrzne, a rządzący z roku na rok ukrócają nam dochody. Subwencja coraz mniejsza. Subwencja ogólna była liczona według starych zasad. Teraz będzie to już inaczej. Jeżeli nie dostaniemy jakiegoś wyrównawczego zastrzyku to będziemy mieli trudniej. My się staramy, pracujemy jak tylko możemy, szukamy pieniędzy gdzie się tylko da. Projekty są tak pisane, żeby było jak najwięcej dotacji z zewnątrz, żebyśmy nie dodawali, nie wydawali swoich pieniędzy. Burmistrz i cały Urząd przy naszej pomocy tak pracuje, żeby te środki były pozyskiwane z innych źródeł. Było pokazane na subwencji oświatowej jak to jest obliczane. Jeżeli połowa tego zostawałaby u nas w gminie to my jesteśmy w stanie z tych pieniędzy spłacać kredyty i inwestować dalej. Ale nie da się. Otrzymujemy subwencję w wysokości 60%, które dostają w mniejszych miejscowościach. Sama oświata przez lata, co te 34 mln zł mamy zadłużenia, to my byśmy byli w naprawdę bardzo dobrej sytuacji. Raport jest napisany dobrze. Wydaje mi się, że nie można to wszystkiego ująć, bo byłaby księga dwa razy większa.

Był taki okres, że te szczury się pokazywały tam przy samym Tamaxie, przy parowozowni. Ja ich obecnie nie widzę, nie biegają po placu. Ale każdy ma swoje odczucia.

W Raporcie pokazane jest to czym się nasz samorząd zajmuje. I to jest bardzo szeroki zakres. To wszystko to jest ogrom pracy. Po tym nowym rządzie nie wiem czego można się spodziewać. Ciężko jest cokolwiek uzyskać.

Radna B. Wójcik:

Oczywiście Raport jest dobrze napisany. Większość problemów jest ujęta. Ale nie mogę zgodzić się z radnym Jaworskim, że szczurów nie ma. Szczury były, są i będą. Szczury chodzą sobie po placu zabaw. Jeżeli nie ma ich tam na placu to znaczy, że wyszły na Sędziszów. Szczury są i coś trzeba z tym zrobić.

Radny J. Jaworski:

Deratyzacja. Ja miałem w bloku problem, zgłosiłem, sprawa załatwiona i nie ma. Owszem czasami się zdarzy, że latają po sadach. Ale nie ma tego co było wcześniej.

Radna B. Wójcik:

Deratyzację też przeprowadzamy, ale nie możemy powiedzieć, że problemu nie ma. Problem jest. Tym bardziej, że na Sadach jest plac zabaw. Nie może być tak, że szczur biega sobie koło dzieci. Szczury nie boją się teraz ludzi. Problem ze szczurami jest.

Radny P. Adamski:

Najbardziej problem widać nocą. Widać jak się przemieszczają.

Radny W. Tabor:

Sprawa tutaj dotyczy szczurów. Na wsi są lisy i też nikt o tym nie mówi, nie ujmuje się tego w raporcie. To jest naturalna rzecz. Takie są prawa natury.

Radny Z. Adamski:

Nic nie mówi się o kładce. Teraz będzie się mówić, że mamy robiony wiadukt. Przesunięty będzie o 600-700 m. Jak ludzie mają się przemieszczać na drugą stronę Sędziszowa? Sędziszów jest podzielony na dwie strony. Co z tą kładką, o którą walczyliśmy? To jest bardzo ważny temat. Starsi ludzie nie przyjdą tutaj te 600-700 m, by przejść z Borszowic tutaj na wiadukt i dopiero wrócić do kościoła. Musimy o to zadbać, że by to zrobić.

Drugi problem jest koło cmentarza. Nie mamy parkingu. Tam przykryć ten rów, wstawić studnie chłonne i zrobić ten mały parking przy cmentarzu.

Radny N. Jawor:

Wspomniałem o szkole, domu opieki. Problem był w końcu lat 90-tych. Była przymiarka jak inspektorem był p. Kulig. Uważa, że to było najlepsze rozwiązanie. Taki dom by się właśnie przydał. W tamtych czasach ta szkoła jeszcze kwitła i temat był porzucony. Szkołę budowali mieszkańcy i płacili, kupowali materiał. Teraz przekazano wszystko fundacji. To było najlepsze miejsce dla starszych osób. Uważam, żeby to rozważyć. Przecież szukamy takich miejsc. Prywatny dom opieki kosztuje nie małe pieniądze.

**Ad. 7**

Pani Przewodnicząca przedstawiła projekt Uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Sędziszowa wotum zaufania.

Brak pytań.

Głosowanie: 14 głosów ZA, 1 głos wstrzymujący się.

III/17/2024

**Ad. 8**

Pani Skarbnik odczytała uchwałę RIO w Kielcach w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Burmistrza Sędziszowa sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego.

Radny W. Tabor odczytał opinię Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu gminy za 2023 rok.

Pani Przewodnicząca przedstawiła projekt Uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy Sędziszów za 2023 rok.

Brak pytań.

Głosowanie: 15 głosów ZA, jednogłośnie.

III/18/2024

**Ad. 9**

Radny W. Tabor odczytał wniosek Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Sędziszowa z tytułu wykonania budżetu gminy za 2023 rok.

Pani Skarbnik odczytała uchwałę RIO w Kielcach w sprawie zaopiniowania wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej Sędziszów w sprawie udzielenia Burmistrzowi Sędziszowa absolutorium za 2023 rok.

Pani Przewodnicząca przedstawiła projekt Uchwały w sprawie udzielenia absolutorium dla Burmistrza Sędziszowa z tytułu wykonania budżetu gminy za 2023 rok.

Brak pytań.

Głosowanie: 15 głosów ZA, jednogłośnie.

III/19/2024

Pan Burmistrz:

Chciałem serdecznie podziękować za udzielenie mi wotum zaufania oraz za absolutorium. Chcę przyrzec, że cały czas możliwy do poświęcenia będę przedkładał dla dobra Gminy Sędziszów, dla naszego rozwoju. Będę się starał i tak będę czynił, żeby współpraca ze wszystkimi radnymi na miarę oczywiście możliwości prawnych, organizacyjnych, jakby zadawała wasze wyobrażenia. Oczywiście musimy się tutaj podporządkować przepisom prawa, przepisom racjonalności, przepisom gospodarności. Niekiedy może być tak, że trzeba na coś poczekać, rok czy dwa zanim uda się pozyskać środki. Dlatego już teraz proszę o takie zrozumienie i cierpliwość. Natomiast naprawdę chciałbym, żebyśmy wspólnie rzeczy dla naszej gminy tworzyli. A nie jest prosto. Stan pracowników w urzędzie mamy taki od wielu lat. Zadań jest coraz więcej. Staramy się z tym wszystkim radzić. Jeśli chodzi o finanse, mimo, że mamy bezpieczny budżet, ale uważam, że państwo musi inaczej podejść i w to bardzo krótkim czasie do sytuacji finansowej samorządów. Każdy z nas chciałby wypełniać tę służebną rolę względem mieszkańców względem tego co oczekują, a możliwości zewnętrzne nam w wielu przypadkach to uniemożliwiają. Bez pieniędzy my nic nie uczynimy. Pragnę i przyrzekam maksymalnie dobrą współpracę. Musimy się wzajemnie rozumieć. Jeżeli przepis coś nakazuje to my tego nie przeskoczmy. Będziemy maksymalnie otwarci na taką dobrą współpracę z Radą Miejską.

Niektóre rzeczy, które były tutaj poruszone to też chciałbym się odnieść. Tutaj do wiceprzewodniczącego Zbigniewa Adamskiego, jestem za i chciałbym, żeby ta kładka była łącząca obie strony Sędziszowa. Jeśli będzie możliwość to będziemy szli w tym kierunku. Tylko z dotychczasowych działań, które podejmowaliśmy łącznie z audycjami telewizyjnymi, radiowymi, wyjazdami do

instytucji, - przepisy kolejowe na to nie pozwalają i nie było na to zgody na dzień dzisiejszy. Walczmy dalej.

Odnosnie sytuacji ze szczurami, ze strony gminy my robimy wszystko, żeby temu zapobiec. Systematyczna deratyzacja, umowy, apelowanie do właścicieli posesji, sklepów.

Odnosnie wypowiedzi radnego Nikodema Jawora, na dzisiaj nieważne co kto prowadzi, ale w tej szkole mamy punkt przedszkolny. Mamy oddział „0” w szkole w Pawłowicach, jest poradnia psychologiczno-pedagogiczna z intensywnym staraniem się o coraz szerszą rehabilitację dla malutkich i większych dzieci. Niech to sobie funkcjonuje tak jak Zielonki. Jakby się okazało, że tego nie będzie to wtedy znów w konsultacji z mieszkańcami szukajmy wyborów. Natomiast nie burzmy tego co dobrze funkcjonuje na dzień dzisiejszy.

Jeszcze raz bardzo dziękuję Wysokiej Radzie. Współpracujmy i działajmy, razem zmieniamy ta naszą gminę na plus.

Radny N. Jawor:

Panie Burmistrzu tu też są potrzeby bardzo duże. Była sytuacja, że młody człowiek leżał w szpitalu, nie miał emerytury, nie miał nic. Objechano wszędzie i nie ma miejsca. Wspólnota wiejska w latach 50-tych przeznaczyła duży areał. To było niesamowite poświęcenie.

Panie Burmistrzu czy przekazałeś całą tą szkołę dla fundacji?

Pan Burmistrz:

Tam jest tylko użytkowanie na cele edukacyjne dla najmłodszych. Dopóki to funkcjonuje. A później będziemy się zastanawiać co z tym robić. Ja nie wiem czy zadaniem gminy jest tworzenie zakładu opiekuńczo-leczniczego. Pamiętam jak wybudowaliśmy ten stary popegeerowski. Musieliśmy wyburzyć i wybudować nowy. Gdyby gmina to miała czynić: oddział rehabilitacji, z całym wyposażeniem, znowu musielibyśmy szukać kogoś kto było gospodarował. Może znowu Caritas, bo oni mają środki, wolontariuszy. Łatwiej jest im zdobywać środki na takie cele. Ale to jest na przyszłość.

#### **Ad. 10**

Pani Przewodnicząca przedstawiła projekt Uchwały w sprawie zarządzenia wyborów sołtysów, rad sołeckich oraz zarządów osiedli i przewodniczących zarządów osiedli.

Pani Sekretarz:

Zgodnie ze Statutami Sołectw i Statutami Zarządów Osiedli kadencja organów sołectwa odpowiada kadencji organów gminy. Podobne procedury wyborcze muszą być przeprowadzone zarówno w sołectwach jak i w zarządach osiedli. Wybory zarządza rada miejska. Wybory są przeprowadzane nie później niż w ciągu 3 miesięcy od dnia ich zarządzenia. I to jest pierwszy etap.

Kolejnym etapem jest wydanie Obwieszczenia przez Burmistrza, w którym poinformuje, że rada podjęła uchwałę, a elementem obwieszczenia będzie już szczegółowy harmonogram zebrań rozpisany w poszczególnym sołectwie. Spisy osób uprawnionych do głosowania będzie udostępniony dla państwa do wglądu u nas w Urzędzie Miejskim w Sędziszowie w Urzędzie Stanu Cywilnego. Bardzo proszę, szczególnie jeśli były jakieś zmiany w zameldowaniu to, żeby to sprawdzić. Jeżeli nie będzie mieszkańca na liście wyborców to niestety nie będzie mógł oddać głosu. Po podjęciu przez państwo uchwały, p. Burmistrz wyda obwieszczenie i przystąpimy od 28 czerwca ze wszystkimi procedurami do zebrań sprawozdawczo-wyborczych.

Brak pytań.

Głosowanie: 15 głosów ZA, jednogłośnie.

III/20/2024

#### **Ad. 11**

Wolne wnioski i dyskusja.

Radny Z. Adamski:

Ja się odniosę jednak do tej kładki. Przez 10 lat żadne pismo nie wpłynęło, żeby odnowić tą kładkę. Naprawdę zapomnieliśmy o niej itd.

Co jest z budynkiem po byłej policji? Czyją on jest własnością? Moglibyśmy to wykorzystać na nasze potrzeby.

Pytanie do powiatu odnośnie przejść dla pieszych. Wychodzimy z przejazdu i nie mamy żadnego przejścia dla pieszych. Następnie przejście dla pieszych jest na ul. Wodzisławskiej. W pasie drogowym należy to do powiatu. Także drodzy radni powiatowi bardzo proszę, żeby tym tematem się zająć.

Radny W. Tabor:

Na naszej drodze gminnej był niedawno kładziony asfalt, od kaplicy w kierunku Klimontowa. Znaki pierwszeństwa, ustęp. Bardzo pilna sprawa. To jest zagrożenie życia w tym układzie. Znaki są zarośnięte w krzakach.

Radna R. Pacholec:

Moi wyborcy z bloku nr 7 na Skarpie proszą o pasy na parkingu przed blokiem.

Mieszkańcy Osiedla Drewnianego proszą o 2 słupy. Zwiększyłyby to bezpieczeństwo na Osiedlu Drewnianym. Między Caritasem a Osiedlem Drewnianym.

Radny Z. Makuch:

Chciałem podziękować dyrektorowi ZUK p. Rafałowi Dębickiemu za skuteczną interwencję na chodniku przy ul. Leśnej i odsłonięcie znaku.

Radny P. Adamski:

Chciałbym ponownie przypomnieć o poprawnym postawieniu znaków Marianów – Marianowska. Tam jednak nie jest tak jak powinno. Prawidłowe załączanie oświetlenia dla części ul. Marianowskiej i części Gródka. O godzinie 22:30 gaśnie. Z jednej strony marianowskiej jest la i jest tam niebezpiecznie, a na Gródku są szuwary.

Proszę o oczyszczenie przepustu na ul. Cichej. To jest praktycznie przecinku z ul. Nagłowicką. O to również pisałem.

Proszę o poprawę ogrodzenia przy przepompowni. Ta droga polna w kierunku zakładu napraw samochodów.

Pani Przewodnicząca:

To już są interpelacje. Nie dochodzimy do tej sytuacji, że ci radni, którzy złożyli na piśmie dla społeczeństwa będą nieaktywni. A ci co będą mówić wszystko po kolei będą najlepsi.

Radny J. Jaworski:

Ostatnio czytałem. Wchodzi program dofinansowania elektrowni wiatrowych na zasadzie fotowoltaiki. Coś podobnego. Może trochę mniejsze pieniądze będą. Ale uważam, że powinniśmy poszukać takich możliwości. Tam dofinansowanie jest w granicach 50%. Może się znajdą chętni, którzy u nas takie coś sobie indywidualnie zakładali. Jest to nowy program. Parę dni temu został ogłoszony.

Radny Z. Makuch:

Mam sprawę dotyczącą hydrantów. Potrzeba dokonać jakichś przeglądów, bo ostatnio ta akcja gaśnicza na Osiedlu Drewnianym wykazała, że tam nie ma tych hydrantów. Strażacy korzystali z ul. Leśnej z jednego hydranta. Mamy dwa takie newralgiczne miejsca Osiedle Drewniane i ul. Kolejowa, gdzie większość budynków jest drewniane. Hydranty powinny być oznaczone. I powinno być ich na tyle dużo by można było spokojnie korzystać w czasie akcji.

Radny J. Sroka:

Chcę zwrócić uwagę na interpelacje. Dyskusja się przemienia i tak. Może przejdźmy do tej tradycji co była pisemna i słowna. Ktoś chce złożyć na piśmie proszę bardzo, ktoś chce ustną interpelację to niech sobie złoży.

Pani Przewodnicząca:

W porządku obrad mamy wyraźnie napisane „wolne wnioski i dyskusja”. Dawniej był punkt „interpelacje”. To nie jest nasz wymysł. To jest uregulowane prawnie.

Pani Mecenasa E. Dąbrowska:

Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym interpelacje składane są na piśmie do przewodniczącego rady. Interpelacje dotyczą spraw o istotnym znaczeniu dla gminy, zawiera krótkie przedstawienie stanu faktycznego oraz wynikające z niej pytania. Pisemnie radni winni też są składać zapytania w sprawie aktualnych problemów gminy, a także w celu uzyskania informacji o stanie aktualnym. Treść tych interpelacji i zapytań jest podawana do publicznej wiadomości i poprzez publikowanie na BIP i na stronie internetowej.

To, że do tej pory tak było to nie znaczy, że było dobrze. Proszę, żeby jednak pilnować, żeby te interpelacje były składane na piśmie.

Radny J. Sroka:

Korzystając z okazji, chciałem zgłosić wycinkę zakrzaceń i krzaków na drodze od Tarnawy w stronę Wydanki i Krzelowa. Miałem tam zgłoszenia od kierowców, ciężko jest się wymijać, szkoda lusterek.

Radny A. Jupowicz:

20 maja w Pawłowicach był odbiór nowej drogi. W sobotę dostałem wiadomość od pani, że obok posesji nr 50 jest przepust z drogi na łąkę. On jest tak usytuowany, że przy większych deszczach zalewa tą posesję. Tam dodatkowo też jest studnia, która też zalewa. Przy odbiorze drogi była obiecana barierka przy skręcie na Łowinię. Minął miesiąc i ja jakoś tej barierki tam nie widzę.

Ostatnio powiat kosił pobocza, złożyłem jeszcze pismo, ze zakrzaczenia wyciąć w Pawłowicach. Od krzyżówki w stronę mostu, ten odcinek nie został wykoszony, a to jest droga powiatowa.

Na drodze dojazdowej do pól za PSZOKIEM tam rolnicy się żalą, że tam jest duże zakrzaczenie i uszkadzają sobie sprzęt. Tam też wypadaloby wyciąć.

Radny Z. Adamski:

Może ten WOJTRANS przyspieszył by pracę. Na ul. Klonowej nie jest tego dużo. Tak samo proszę o wycięcie rowów na ul. Gniewięcińskiej, które wychodzą już na drogę.

Radny J. Soboń:

Chodzi o przejazd przez rzekę od przejazdu kolejowego do Przeląja. Tam było to robione 2 lata temu. Tam niestety jest ciężko przejechać. Tam jest przejazd przez most. Tam zapadł się asfalt i jest uskok.

Wjeżdżając od strony Krzelowa na Białowieżę, tam jest straszna dziura.

Pani Przewodnicząca:

Jest błąd w sztuce łatania dziur. Proszę przejechać tam gdzie firma zrobiła i naprawę, tam kamienie powyskakiwały z tych dziur i jest tak jak było. Proszę tam naprawić w sposób właściwy.

Również w Wojciechowicach ten odcinek naj bardziej załatany. Tam jest łąta na łącie na różnej wysokości. Tam jest odcinek 100-150 m. I myślę, że to by załatwiło problem.

Radna R. Pacholec:

Mieszkańcy ul. Majowej proszą o lustro. Tam jest fatalny wyjazd z obu stron. Często tam jeżdżą, zbierając podatek i wiem jak to wygląda. Tam po obu stronach są płoty. Lustro na pewno by ułatwiło mieszkańcom wyjazd.

Druga sprawa jest w stronę ZUK-u. Chodzi o ul. Majową, wycięcie zakrzaczeń.

Radny D. Kalita:

Czy można by zrobić w tym roku pierwszy przegląd orkiestr dętych w naszej gminie w Sędziszowie? Byłaby to również promocja dla gminy. Jakoś zachęcić naszą młodzież, żeby pokazała się i grała.

Pani Przewodnicząca:

Ja jeszcze do radnego powiatowego, Mierzyn posesja nr 2 – tam popękała kratka ściekowa. Tam trzeba ją wymienić.

Przew. Rady Powiatu M. Mentel:

Chciałem poinformować mieszkańców o planowanych inwestycjach drogowych na terenie Gminy Sędziszów. Droga 1145 odc. Mierzyn 1000 m. Dofinansowanie 80%. Wykonanie do końca września 2024 r. Plac budowy został przekazany wykonawcy. Wartość projektu 3 mln 144 tys. Dofinansowanie 2 mln 515 tys. zł.

Kolejna droga to jest droga nr 1150C, odcinek Krzęcice-Aleksandrów. Przebudowa droga na długości 1000 m z poszerzeniem do 5,5 m. Wartość projektu 1 mln 317 tys. Dofinansowanie 1 mln 55 tys. zł. Środki własne 263 tys. zł.

Ta droga, na której ten nieszczęsny odcinek został zniszczony – odbudowa została wykonana. I te kamyki o których mówi pani przewodnicząca, są częścią podbudowy, które będą zgarnięte w chwili kładzenia asfaltu. Dywan asfaltowy będzie kładziony w chwili w chwili wykonania 300 m na drodze Klemencice-Jeziorki. Nie ma możliwości ściągania maszyny na 10 czy 15 m drogi. Ten odcinek będzie zrobiony w ciągu miesiąca, półtora. Natomiast cała droga Krzęcice-Aleksandrów, ten kilometr – umowa z Wojewodą została podpisana. W ciągu miesiąca zostanie ogłoszony przetarg z realizacją do czerwca 2025 r.

Oдноśnie spraw poruszanych przez radnego Adamskiego. Parking przy cmentarzu na ul. Kieleckiej – jestem po rozmowie z dyr. Kossakowskim, wnioskowałem o utwardzenie. Nie będzie się to nazywać „budowa parkingu”, ponieważ na to potrzeba pozwolenia i wszelkie inne procedury. Będzie to wykonywane jako utwardzenie pobocza, pasa drogowego między ulicą a murem cmentarnym.

Przejdzie na wysokości skrzyżowania drogi 1145 z przejazdem kolejowym, przejście w kierunku ul. Klonowej, dyrektor ma powołać komisję i chce się temu przyjrzeć czy jest tam możliwe umieszczenie przejścia dla pieszych. Mimo narzekań na ZDP te drogi w gminie są robione.



Zakończono koszenie traw. Koszono na 2 zmiany. Widocznie przeoczono te 100 m drogi w Pawłowicach. Zwróć na to uwagę. Przypomnę również o ustaleniach podczas odbioru, że bariera na tym zakręcie w Pawłowicach powinna być zrobiona. Były takie ustalenia, że będzie to zrobione. Jednocześnie zapewniam, że te decyzje były podjęte mimo próby częstowania przewodniczącego kamiennymi resztkami. Każda rada robi to co do niej należy. Dziękuję.

Pani Przewodnicząca:

Który to jest odcinek w Mierzynie?

Przew. Rady Powiatu M. Mentel:

Do zakończenia odcinka drogi od Krzcięcic.

Pani Sekretarz:

06 czerwca miałam zgłoszony problem, że duży samochód wjechał na studzienkę w Mierzynie i została pęknięta. Natychmiast skontaktowałam się z ZDP i miałam odpowiedź tego samego dnia, że jest to poza odcinkiem drogi, gdzie będzie nowa nawierzchnia. Kratka będzie uszkodzona, bo trzeba to naprawić, bo uszkodzone jest całe gniazdo gdzie kratka jest osadzona. Mam nadzieję, że będzie to wykonane w najbliższym czasie.

Radny J. Sroka:

Fajnie, że robi się te drogi. Szkoda, że tylko tam ta strona. Np. miejscowość Swaryszów, gdzie jeżdżą samochody do Gaspolu i zniszczyły tą drogę – nie tylko te samochody. Pobocza są zdewastowane. Proszę również o wzięcie pod uwagę tej drogi. Ruch się tam bardzo zwiększył. A to też jest nasza gmina.

Radny J. Jaworski:

Mam spostrzeżenie odnośnie m ostu w Pawłowicach. On jest tam zwężony, więc ruch jest wahadłowy. Jak się jedzie od Pawłowic rosną wysokie krzaki odsunięte od drogi i nie widać przez nie czy coś jedzie z naprzeciwka. A oni mają pierwszeństwo. Jakby się dało coś z tym zrobić oprócz wykoszenia, np. podciąć.

Radny A. Jupowicz:

Otrzymałem pismo z powiatu, że do końca czerwca te zakrzaczenia zostaną wycięte.

Wiceprzewodniczący Z. Adamski:

W Pawłowicach przy kapliczce rosną dzikie drzewa. Proszę o ich wycięcie.

Radny J. Jaworski:

Mamy umowę z p. Przemyskim na zwalczanie Barszczu Sosnowskiego Jadąc wzdłuż ul. Sportowej na środku torów rosną wielkie krzaki. Jak się rozsieją to znowu będzie plaga. Są już w okresie przekwitania.

Radny N. Jawor:

Nowe mosty i jednokierunkowy ruch. Do czego to jest podobne.

Pani Przewodnicząca:

Dziękuję p. przewodniczącemu za te 2 km na Mierzynie i w Aleksandrowie. I proszę jakby się jeszcze udało ten kilometr w Wojciechowicach od posesji 27 do posesji 31. Tam naprawdę wiele nie potrzeba.

Wiceprzewodniczący Z. Adamski:

Panie przewodniczący myślę, jeszcze o tych chodnikach nie wspomniano. Ul. Polna, „wąskie gardło”.

Pani Przewodnicząca:

Pan Burmistrz dzisiaj będzie odpowiadał czy na piśmie?

Pan Burmistrz:

Do tego co mogę się odnieść to odpowiem na sesji od razu.

- wiceprzewodniczący Z. Adamski – odnośnie tej kładki to są to informacje nieprawdziwe. Pani naczelnik jak wróci z urlopu to przygotowuje cały zestaw korespondencji i dziennik działań, które były prowadzone, żeby się z tym zapoznać.

Budynek po policji będzie przekazany Gminie Sędziszów do wykorzystania. Na dzisiaj jest to wszystko regulowane własnościowo przez Starostwo Powiatowe w Jędrzejowie. Oni są przedstawicielem Skarbu Państwa na naszym terenie i oni to regulują. Tak jak mówiliśmy chcielibyśmy, żeby tam było miejsce dla harcerzy i dla organizacji pozarządowych. Do spotykania się, przechowywania rzeczy. Na tą chwilę tam na górze są dwa mieszkania. Jak już formalnie przejmujemy ten budynek to wtedy ostatecznie będziemy decydować.

- radny W. Tabor – na drodze gminnej od kaplicy w kierunku Klimontowa znaki drogowe zarośnięte. Zostanie to wycięte.

- radna R. Pacholec – pasy parkingowe przed blokiem nr 7 na Skarpie. Tam już była rozmowa. Muszę odświeżyć temat. Tam były analizy robione dlaczego nie mogą być pasy. Przyjmujemy ten temat do

dalszej analizie. To samo dotyczy się oświetlenia na Osiedlu Drewnianym między Caritas a blokami. Przyjmujemy to jako wniosek. Na ten rok na pewno to było ujmowane.

- radny Z. Makuch – udało się to szybko wykonać.

- radny P. Adamski – o co chodzi z tymi znakami?

Radny P. Adamski:

Została zrobiona droga łącznie z chodnikiem. Ul. Marianowska ma 37 numerów. Znak jest postawiony w połowie ul. Marianowskiej. Trochę nieprawidłowo.

Pan Burmistrz:

Musimy to zbadać. Na tą chwilę nie odpowiem.

Prawidłowe załączanie oświetlenia. Na wioskach światło gaśnie 22:30. I tak powinno być.

Radny P. Adamski:

A ten nasz Gródek?

Pan Burmistrz:

Gródek świeci się jako teren miejski.

Radny P. Adamski:

Nie świeci się.

Pan Burmistrz:

Powinien się świecić. Przyjmujemy zgłoszenie.

Oczyszczenie przepustu na ul. Cichej – przyjmuję jako zgłoszenie i będę prosił ZUK, żeby pojechał i zobaczył.

Ogrodzenie przy przepompowni poprawić – przyjęte zgłoszenie

Oдноśnie bramki – dalsze rozważenie.

- radny J. Jaworski – oодноśnie tego programu to musimy się z nim zapoznać. Wydział RDG na pewno słucha i oczywiście jeśli będzie jakaś możliwość przeprowadzenia naboru dla mieszkańców to na pewno będziemy w to wchodzić. Myślę, że tego nie przegapimy.

- radny Z. Makuch – przegląd tych hydrantów należy przyspieszyć.

Dyrektor R. Dębicki:

Ostatni przegląd hydrantów był robiony na jesieni zeszłego roku. Mamy protokół z tego przeglądu. Niemniej jednak hydranty są już wiekowe. Może się zdarzać, że pomimo przeglądu one przy kolejnym uruchomieniu ulegają awarii. Te hydranty, które zgłosił radny to one faktycznie wymagają naprawy takiej gruntowej. I powinno to być wykonane w niedługim czasie.

Pan Burmistrz:

Albo nawet wymiana ich przy tych osiedlach.

Dyrektor R. Dębicki:

Mamy teraz pozyskane poprzez inwestycje kilka hydrantów w dobrym stanie. Wymienimy je na bardziej sprawne.

- radny J. Sroka – wyciąć zakrzaczenia i krzaki Wydanka-Krzelów – tam należy przejechać. Najwidoczniej nie wszystko było zrobione. Jest to przyjęte jako zadanie do ZUK-u.

- radny A. Jupowicz – na drodze dojazdowej do pól wyciąć zakrzaczenia. Przyjmujemy zgłoszenie do ZUK-u.

- wiceprzewodniczący Z. Adamski – Wojtrans mówił, że nie będą zwlekać. Rozmawiałem z prezesem. Nie wiem kiedy fizycznie, ale przyrzekli, że nie będą odwlekać.

- radny J. Soboń – duża dziura na Białowieży jak się jedzie od Krzelowa. Ona się robi co roku w tym samym miejscu. Ona się tam wybija pomimo tego, że tam jest łątane.

Ten most jest przez drogę powiatową. Łącznik jest nasz. Natomiast droga przez Przelaj, Przelaj Czepiecki to jest już droga powiatowa.

Zapadnięty mostek – należy ponownie zgłosić. Muszą tam to nadlać.

- radna R. Pacholec – lustro na ul. Majowej. Jesteśmy do dyspozycji i pojedziemy na miejsce na wizję. Pokażesz nam o które miejsce chodzi.

Zakrzaczenia na ul. Majowej też zostały zapisane.

- radny D. Kalita – przegląd orkiestr dętych. Byłaby to piękna rzecz. Należy przekazać wniosek do p. dyrektora, żeby się tym logistycznie zajęła.

Chcę poinformować, że chcemy zrobić przegląd zespołów tanecznych. Pani, która uczy nasze dzieci, że szkoda talentów, które są u nas i zdobywają w Polsce czołowe miejsca. Taki przegląd odbywa się w Jędrzejowie i chcielibyśmy również taki przegląd zorganizować u nas prawdopodobnie w styczniu na

hali. Wpisalibyśmy jakieś 5-7 tys. zł do budżetu na ten cel. Przyjęcie z całej Polski tych zespołów. Odnośnie przeglądu orkiestr dętych to już jest większa logistyka.

Droga przez Swaryszów zniszczona. Myślę, że jak będzie jakiś nabór to w pierwszej kolejności ta droga będzie wskazana. Oczywiście nie ujmując innym drogom. Tam jest rozsypana ta droga, pobocza. Najgorsza droga, najgorszy odcinek to Swaryszów na ten moment.

Dróg do wyremontowania jest dużo. Mamy ich najwięcej w powiecie.

Wiceprzewodniczący Z. Adamski:

Nie wspomnę o ul. Jędrzejowskiej.

Pan Burmistrz:

Mamy zapisane wszystko w tych wnioskach. Pewnie trzeba czekać kilka lat, żeby chociaż 50-60% było zrobione. Tak realnie patrząc na to.

- radny J. Jaworski – Barszcz Sosnowskiego na torach. To jest teren zamknięty. Chyba, że w uzgodnieniu z koleją może wejść. Będziemy tam dzwonić. Przyjmujemy ten temat.

#### **Ad. 12**

Po wyczerpaniu porządku obrad pani Przewodnicząca zamknęła obrady III sesji Rady Miejskiej Sędziszów.

Protokołowała:

Sekretarz:

Przewodniczył: